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Litijski predilec izhaja enkrat mesečno. Ure
juje uredniški odbor: Albin Ankon, Martina 
Kralj, Gusti Cvetežar, Vinko Keržan, Milan 
Majcen in Branko Bizjak (odgovorni ured
nik). List dobijo člani kolektiva in upokojen
ci brezplačno. Tisk in klišeji: Gorenjski tisk, 
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Nekateri cilji, ki smo si jih zadali
Člani kolektiva so na zboru delovnih ljudi do

končno potrdili dopolnjeni Statut podjetja.
Iz temeljnih določb statuta na kratko povzemamo:
»Delovni ljudje združeni v Predilnici Litija, ki je 

samostojna organizacija združenega dela, v kateri 
svobodno združujejo svoje delo z družbenimi sred
stvi ter s tem razširjajo osnove lastnega in druž
benega dela ter s tem zadovoljujejo lastne in druž
ne interese, sprejemajo naslednje cilje svoje organiza
cije:

— dvig življenjske ravni svojih članov z razširja
njem materialne osnove gospodarjenja in s stalnim 
večanjem učinkovitosti in uspešnosti delovanja, s 
tem pa sredstva podjetja in ravni osebnih dohodkov,

— modernizirati tehnologijo in slediti tehničnemu 
razvoju, da bi se čim uspešneje vključevali v delitev 
in menjavo dela, tako doma kot v mednarodnih raz
merjih,

— doseči čim uspešnejše proizvodne cene, da bi z 
njimi utrdili svoj položaj na domačem in tujem trgu,

— slediti fiziološkim, psihološkim in socialnim 
problemom, ki jih poraja moderna družba in s tem 
ustvarjati pogoje za čim boljši osebnostni razvoj čla
nov delovne skupnosti,

— izboljšati kadrovsko strukturo, delovne pogoje 
in skrb za življenjsko raven članov delovne skupnosti 
ter uresničevati načelo delitve po delu,

— zagotoviti ustrezno raven osebnega in družbe
nega standarda svojih članov z ustrezno gradnjo sta

novanj, varstvenih, rekreacijskih in socialnih insti
tucij bodisi samostojno, bodisi v povezavi z drugimi 
organizacijami združenega dela ali z družbeno-poli- 
tično skupnostjo,

— zagotavljati stalen sistem izobraževanja, ki naj 
omogoči vsem članom ustrezno napredovanje ter za
gotavljanje socialne varnosti,

— uresničevati humane medsebojne odnose, ki 
temelje na neodtujljivi pravici do samoupravljanja.«

Na zborih delovnih 
ljudi smo se odločili

Po ustavnem dopolnilu 
XXI zvezne ustave imajo de
lavci pravico organizirati 
vsak de'l. delovne organizaci
je, ki pomeni delovno celoto, 
v kateri se uspeh skupnega 
dela delavcev lahko potrdi 
kot vrednost na trgu ali v de
lovni organizaciji in je lahko 
na tej podlagi samostojno iz
ražen, kot temeljna organi
zacija združenega dela. Po 
čl. 34 Zakona o konstituira
nju organizacij združenega 
dela in njihovem vpisu v sod
ni register pa organiziranje

Kolektiv je z zanimanjem spremljal razlago

temeljnih organizacij zdru
ženega dela pripravlja delov
no telo (odbor), ki ga sestav
ljajo delegati ddlavci, izvolje
ni v vseh delih delovne orga
nizacije. Ta odbor oz. njego
va komisija pripravi analizo 
pogojev za ustanovitev TOZD, 
delavci pa na zborih ugoto
vijo ali so podani pogoji za 
ustanovitev TOZD šele, ko 
obravnavajo že omenjeno pi
smeno analizo.

Odbor za izvedbo priprav 
v naši delovni organizaciji je 
13. 9. 1973 obravnaval anali
zo, ki jo pogojuje prej ome
njeni zakon in zavzel stališče, 
da se v naši delovni organi
zaciji ne ustanovijo zaenkrat 
TOZD. Dne 2. 10. 1973 sta dva 
zbora delovnih ljudi na se
stanku obravnavala med dru
gim analizo pogojev za mož
nost ustanovitve TOZD. Zbo
ra sta bila soglasna, da delov
na organizacija nima pogo
jev za ustanovitev posamez
nih delov v našj delovni or
ganizaciji kot TOZD in da 
ostane oz. se organizira kot 
enotna delovna organizacija 
brez TOZD. Tej organizaciji 
ustrezno se sprejme odgovar
jajoč statut. Iz analize pov
zamemo, da imamo v naši de
lovni organizaciji dele, ki 
predstavljajo delovne celote 
(predilnica, sulkalnica, stroč. 
nar-na, obrat družbene pre
hrane). V proizvodnji, treh 
prvo imenovanih obratov na
stopajo produkti, ki so tržno 
blago, imajo svoj trg zuna
nji oz. notranji, znane so tu
di tržne cene produktu. Orga
niziran je tudi obračun pro- 

(Nadaljevanje na 3. strani)

Volitve sc pred 
nami

Glede na to, da je pote
kla mandatna doba samo
upravnih organov in v 
zvezi z ustavnimi spre
membami bomo v naj
krajšem času izvedli vo
litve novih organov.

Res, da bo z novimi sta
tutarnimi določili prešlo 
več odločitev na celotni 
kolektiv, vendar bodo ze
lo odgovorne naloge ime
li še vedno poslovodeči 
organi podjetja. K njim 
spada po novem tudi stro
kovni kolegij, ki je bil do
slej le posvetovalni organ, 
v bodoče pa prevzema na
se tudi odgovornosti in od
ločanje. Pomemben in od
ločujoč uipravljalec osta
ja še vedno delavski svet. 
Iz dosedanje pralkse pa 
lahiko vidimo, da so tudi 
kolektivni organi DS (Ko
misija za del. razmerja, 
Komisija za izrekanje 
ukrepov, Stanovanjska 
komisija) in ostale komi
sije imeli pomembno vlo
go pri upravljanju pod
jetja.

Člane vseh samouprav
nih organov bomo izbirali 
na volitvah. Koga predla, 
ga ti, koga izbrati? Tisti, 
ki so bili v tej mandatni 
dobi -v DS ali izvršilnem 
odboru in kolektivnem or
ganu zaporedoma, ne mo
rejo ponovno kandidirati. 
Novost, ki jo uvajamo to
krat je odbor delavske 
kontrole. Ta -spremlja in 
nadzoruje delo in sklepe 
in izvrševanje sklepov -ko
lektivnih in individualnih 
organov. -Zato bo moral 
biti sestav tega organa 
posebno dobro izbran. Iz
bira je še vedno velika. 
Predlagajmo in izbirajmo 
tiste ljudi, ki znajo trez
no preudarjati ne samo s 
svojega osebnega stališča, 
temveč ob pravem času 
uskladiti interese delovne 
enote, k j jo zastopajo in 
skupne cilje podjetja. Ni 
resnica, da naj člani sa
moupravnih organov le: ki
majo pripravljenim pred
logom, utemeljeni »ne« je 
lahko prav tako na me
stu, če je to v korist ko
lektiva ali njegovih čla
nov.
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Zakaj ustavne spremembe?
Vodilna misel sedanjega 

političnega utripa naše deže
le se Ikaže v razpravah o no
vih ustavnih spremembah, ki 
jih prinaša predlog zvezne in 
republiške ustave, kakor tu
di osnutki novih statutov. 
Poleg uvajanja samouprav
ljanja v 1. 1950, štejemo seda
nji trenutek kot najpomemb
nejšo prelomnico v doseda
njem 23-letnem utrjevanju 
in izpopolnjevanju našega v 
svetu edinstevmega samo
upravnega socialističnega si
stema. Pri vseh sedanjih raz
pravah preko sredstev javne
ga obveščanja pa gotovo pre
malo pojasnjujemo tudi vzro
ke, ki so pogojevali sedanje 
spremembe. S tem v zvezi je 
namen tega članka kratka po
jasnitev bistva modela samo
upravljanja, osnovnih značil
nosti sedanjega obdobja in 
pa namen sedanjih sprememb 
samoupravnega sistema v de
lovnih organizacijah.

A. Bistvo in cilji 
samoupravi j anj a

Samoupravljanje je zaple
ten in raznovrsten družbeni 
pojav in ni samo oblika 
upravljanja (t. j. določanja 
temeljne politike in ciljev), 
marveč je tudi odnos med 
ljudmi, ki delajo. Bistvo sa
moupravi j ainja je človekova 
osvoboditev od prisilnega de
la, katere cilj je tudi huma
nizacija odnosov, da bi se 
človek osvobodil oblasti in 
odpravil svoje duševne, de
lovne in človeške slabosti. 
Uresničitev človekove svobo
de pa je povezana z odpravo 
odtujenosti, kot nasprotjem 
svobode. Najbolj usodne po
sledice ima odtujitev delav
ca od proizvodov dela, tj. eko
nomska odtujitev. Samo
upravljanje je torej ustvar
janje takih možnosti, da bo 
delo izgubilo »prisilni zna
čaj« in se bodo lahko uvelja
vile ustvarjalne sposobnosti 
posameznika, ki so med lju
dmi zelo enakomerno poraz
deljene. Človek je razumno 
bitje, zato ga prisila dela 
(predvsem fizičnega) omejuje 
in dela nesvobodnega. Osvo
boditev od dela me pomeni 
brezdelja, pač pa pomeni, da 
mora delo postati zadovolj
stvo. To bo doseženo takrat, 
ko bo človek opravljal tista 
dela, v katerih ise bodo nje
gove osebne sposobnosti naj
bolj odrazile. Družba kot ce
lota pa 'bo dosegla največji 
napredčk, kadar bo izkoristi
la ustvarjalne (razumske) spo
sobnosti vsakega posamezni
ka.

Bistvo samoupravljanja kol 
družbeno-ekonomSkega odno
sa opisujemo z izrazom druž
bena lastnina proizvajalnih 
sredstev. Pri tem pa procesa 
uresničevanja samoupravlja
nja in družbene lastnine po
tekata vzporedno, to pomeni, 
da samo v tolikšni meri, v 
kolikšni resnično obstoja 
družbeno samoupravljanje, 
lahko govorimo o resnični 
družbeni lastnini. Samo
upravljanje je ožji pojem od 
pojma socializem, stična toč
ka obeh pa je demokratič
nost odločanja. Torej je sa

moupravljanje tudi sociali
stična demokracija, za katero 
je značilna neposrednost 
množic v upravljanju in od
ločanju. Za samoupravno de. 
mokratično odločitev imamo 
lahko zato le tisto, ki jo sku
pina sprejme v celoti in ne 
s preglasovanjem večine nad 
manjšino, kajti to je reševa
nje nasprotja interesov s 
prevlado enega interesa (ve
čine) nad drugim (manjšine).

B. Samoupravljanje v 
sedanjem obdobju

Značilnosti sedanje stopnje 
razvoja samoupravnega siste
ma so praktično ugotovljene 
z raziskavo v več deset de
lovnih organizacijah in sicer 
z analizo porazdelitve vpliva, 
odgovornosti in odnosa med 
upravljanjem in vodenjem.

SLIKA 1

Porazdelitev vpliva in 
odgovornosti:

Vpliv (moč, kontrola, avto
riteta) posameznika ali sku
pine razumemo kot usmer
janje ali določanje dogajanj 
v podjetju, odgovornost pa 
kot prevzemanje vseh pozi
tivnih in negativnih posledic 
takega dela (vpliva). Samo
upravna organizacija izhaja 
iz enakosti vseh članov de
lovne skupnosti in naj bi za
to imel vsak posameznik ena
ko velik vpliv (moč, kontro
lo) in s tem tudi odgovor
nost. Rezultati raziskav v 
podjetju pa so pokazali pov
sem drugačno sliko. Kot vi
dimo na sliki 1 ima dejansko 
naj večji vpliv vodilna linija 
(direktor, šefi sektorjev in 
obratovodje), sledi samo-
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upravna linija (delavski svet, 
izvršilni odbor), nato politič
na linija (zveza komunistov, 
sindikat) in kot zadnji, naj
številnejša skupina t. j. de
lavci kot osnovni nosilci sa
moupravnih pravic. Ti podat
ki kažejo, da imamo v praksi 
dejansko oblastno (avtorita
tivno — oblast je ina vrhu) 
porazdelitev vpliva (moči), ki 
temelji na podrejenosti (hi- 
rarhiji), kar pa je v nasprot
ju s teoretičnim modelom 
samoupravljanja. Kot bistve-* 
na značilnost ipa je ugotovlje
no še drugo nasprotje, na
mreč, da imajo delavci t. j. 
skupina z najmanj vpliva 
naj večjo odgovornost in na
sprotno vodilna linija z naj
večjim vplivam najmanjšo 
odgovornost (kazenska odgo
vornost pri tem ni upošteva
na).

Da bi bila slika še popol
nejša je raziskana tudi že
lj ena porazdelitev vpliva. Ti 
podatki so precej drugačni 
od dejanskih, ikar pa pomeni 
da delavci niso zadovoljni z 
obstoječim stanjem.

Iz slike 2 je razvidno, da 
delavci ine predlagajo, da se 
zmanjša vpliv posameznih 
skupin, temveč želijo poveča
nje vpliva pri vseh najbolj 
pa pri Skupinah z majinižj im 
dejanskim vplivom. Naj večje 
povečanje želijo za skupino 
»delavci«, torej močnejše ne
posredno samoupravljanje. 
Največji vpliv naj bi imel de
lavski svet, nato direktor in 
vodje delovnih enot. Glede 
odgovornosti pa delavci me
nijo, da bi morale skupine 
ali posamezniki z največ vpli
va imeti tudi največ odgo
vornosti.

Iz rezultatov opisanih razi
skav izhaja visoka verjetnost, 
da imajo danes v delovnih 
organizacijah delavci — for
malni nosilci samoupravljaL 
nih pravic — dejansko naj
manj vpliva in največ j o od
govornost in da ima vodilna 
linija ob nizki odgovornosti 
največji vpliv, torej še vedno 
usmerja (določa) dogajanja 
v podjetju. To pa pomeni, da 
imamo danes v naših podjet
jih dvojno (dualistično) 
strukturo, na eni strani vod
stveno hierarhijo (princip 
podrejenosti) in na drugi 
strani samoupravno struktu
ro (princip enakosti). Tako 
stanje pa povzroča celo vr
sto nasprotij (konfliktov), ki 
jih označujemo tudi kot pro
blem »upravljanja« im »vode
nja«.
Upravljanje in vodenje

Upravljanje pomeni dolo
čanje poslovne politike im 
njenih temeljnih ciljev in je 
domena samoupravnih orga
nov, vodenja pa pomeni spre
jemanje odločitev za uresni
čenje začrtane poslovne poli
tike in je domena vodilne li
nije.

Problem izhaja iz delitve 
dela. Za vodilna delovna me
sta se namreč zahteva višja 
a!li visoka formalna izobrazba 
in tem delovnim mestom pri
lagojena tudi organizacija 
strokovnih Služb. Po drugi 
strani pa samoupravni orga
ni ne morejo ocenjevati stro

kovnosti predlogov kar vodi 
v navideznost (formalizacijo) 
samoupravi j anj a.

To pa pomeni kot je poka
zala porazdelitev vpliva, da 
je vodilna linija dejansko ti
sta, kj lahko izhajajoč iz de
litve dala s predlaganjem njej 
ustreznih rešitev odloča tudi 
o politiki podjetja. Talko sta
nje v obstoječem sistemu 
omogoča strokovnim služ
bam, da lahko uresničijo tu
di predloge, ikj niso v intere
su večine. Vodilna linija se 
obnaša torej kot nosilec ob
lasti do kolektiva, kar potr
juje tudi analiza protestnih 
prekinitev dela (ob Skrajno 
zaostrenih situacijah) s ka
terimi se izključno rešujejo 
nasprotja imed delavci im vo
dilnimi.

C. Samoupravljanje po 
ustavnih spremembah

Naj večji pomen novo obli
kovanih ustavnih določil je v 
tem, da je v njih velik po
udarek ina reševanju opisa
nih in drugih nasprotij (kon
fliktov), ki so se doslej po
javljali -v praksi in so pred
stavljali oviro nadaljnjemu 
razvoju samoupravljanja.
Reševanje nasprotja med 
vplivom in odgovornostjo

Osnovno pomanjkljivost 
obstoječega sistema, nizek 
(ali celo najnižji) vpliv sku
pine »delavci« odpravlja novo 
določilo, da delavci uresniču
jejo samoupravno kontrolo 
po posebnem voljenem orga, 
nu samoupravne kontrole. Na 
ta način se brez dvoma bistve
no povečuje vpliv delavcev, 
kot najštevilnejše skupine. Z 
novo ustavo pa je razčiščeno 
tudi vprašanje odgovornosti, 
saj v nasprotju z ugotovlje
nim stanjem, (ko ima vodil
na linija tib največjem vpli
vu najmanjšo odgovornost), 
ustava jasno določa, da je 
odgovornost vsakega člana ko
legijskega poslovodnega or
gana (sedanji strokovni ko
legij), kot .tudi odgovornost 
individualnega poslovodnega 
organa (direktorja) odvisna 
od njegovega vpliva na spre- 
je ali izvršitev odločitev. To 
določilo uvaja logično nujo, 
da mora biti odgovornost 
premosorazmenna vplivu 
(kontroli, moči, avtoriteti), ki 
jo ima na dogajanje posamez. 
nik, samoupravni ali poslo
vodni organ. Pri tem je torej 
upoštevan dejanski vpliv in 
ne le vpliv, liti izhaja iz te
oretičnega modela samo
upravne organizacije (vsi 
enak vpliv).
Reševanje nasprotja med 
upravljanjem in vodenjem

Ta bistveni problem samo
upravljanja v veliki meri re
šuje novo ustavno dotočilo, 
da v organ upravljanja ne 
more biti izvoljen -delavec, ki 
je kot individualni poslovod
ni organ (direktor) ali član 
kolegijskega poslovodnega or. 
gana (sedanji strokovni ko
legij), odgovoren organu 
upravljanja, ki ga tudi voli. 
Namen te spremembe je one
mogočiti, da ibi se vodilni po. 
ložaj lahko povezal še z odgo
vornim položajem v uprav-

(Nadaljevanje na 3. strani)
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Redukcija in mi
Z omejitvijo porabe elek-zato so prizadevanja zaposie- 

trične energije v preteklem nih vredna pohvale.
mesecu smo utrpeli precejš
njo škodo. Po približnih iz
računih znaša ta 40.000 kg 
preje ali preračunano v di
narje 1,724.000 din. Seveda 
nam tega primanjkljaja 
ne bo nihče povrnil. Delavski 
svet je o problematiki raz
pravljal in predlagal naj ibi 
člani kolektiva del izgublje
nega delovnega časa nadome
stili v podaljšanem in nedelj
skem delu. Predlog delavske
ga sveta so člani kolektiva 
uresničili. Opravljeno delo je 
omililo finančne posledice, 
pa tudi glavne obveznosti iz 
pogodb smo lahko izpolnili,

Ob tej priliki je delavski 
svet sklenil, naj se prouči 
možnost nabave večjega agre
gata, ki bi v podobnih situ
acijah omejitve dobave elek
tričnega toka nadomestil del 
energije in s tem zmanjšal 
zastoje v proizvodnji.

Sicer nam nekoliko šted- 
nje pri elektriki tudi v času, 
ko je odjem neokrnjen ne bi 
škodilo. Z delno izključitvijo 
bojlerjev, grelnih naprav in 
klime, bi lahko prihranili kar 
znatne vsote — seveda pa je 
to tesno povezano z udobjem, 
ki smo se ga že kar dobro 
navadili.

Daljnovod že, samo ne vedno pod napetostjo

Besede eno 
- praksa drugo

V začetku leta je bilo v 
Zveznem izvršnem svetu go
vora o tem, da je gospodar
stvo z raznimi dajatvami pre
več obremenjeno in da je za
to potrebno podvzeti takšne 
ulkepe, ki bodo pustili gospo
darskim organizacijam več 
sredstev. Za prvo polovico le
ta so že znani podatki, ki ka
žejo, da je ostalo le pri be
sedah. Na primer:

V letu 1973 je bila uvedena 
novost, davek .na ustvarjeni 
dohodek, ki naj nadomesti 
dajatev iz delovnega razmer

ja. Ta davek se plačuje re
publiki in občini. Republika 
je že predpisala stopnjo in 
sicer 5 °/o od davčne osnove, 
medtem ko občina še ni do
ločila prispevne stopnje od 
dohodka.

.Pet procentni davek od do
hodka (dohodek, ki tvori 
davčno osnovo se izračuna 
po posebnih predpisih) je 
znesel v prvi polovici leta 
779.396 din. Dajatev iz delov
nega razmerja pa bi znesla 
za prvo polletje lle 127.315 
dinarjev, torej je nova daja

tev kar za 652.081 večja. Vod
ni prispevek se je tudi zelo 
povečal, pa ne zato da bi po
trošili več vode, marveč zgolj 
zaradi novega načina obraču- 
na. Nov predpis določa, da 
se plačuje vodni prispevek v 
višini 6,5 % od iste osnove 
kot se je obračunaval repub
liški davek. Lansko leto smo 
obračunali za prvo polletje
52.000 dim vodnega prispevka, 
letos v istem razdobju pa že
201.000 din.

Povečal se je tudi prispe
vek za mestno zemljišče, za 
Bosansko Krajino in še ne
kateri ostali prispevki.

Vsi ti podatki kažejo, da 
moramo dati družbi več sred
stev kot v prejšnem letu kar 
pomeni, da moramo ustvariti 
s poslovanjem več dohodka, 
če hočemo da nam bo ostala 
planirana višina za sklade. 
Novi predpisi prav tako znat
no angažirajo tudi tisti dei 
dohodka, ki ostane podjetju 
po kritju pogodbenih in za
konskih obveznosti ter osta
lih prejemkov.

Ta sredstva bomo sicer 
razporedili v naše sklade, 
vendar bomo morali nato iz 
Sklada dolgoročno kreditirati 
družbene potrebe.

Največje takšno kreditira
nje je posojilo za nerazvite 
republike. Osnova za obra
čun tega posojila je poslov
ni sklad podjetja in sicer v 
višini 3 % kar znese za celo 
leto preko 2,700.000 din.

Drugo talko posojilo je za 
železnico in sicer od 1,5 % od 
tistega dela dohodka od ka
terega se obračunava davek. 
To posojilo se mora dati za 
dobo 30 let po 1 % obrestni 
meri. Ce bomo ustvaril; to
likšen dohodek v drugi po
lovici kot smo ga v prvi, po
tem bo zneslo to posojilo bli
zu 500.000 din. Posojila so 
dolgoročna in nizko obresto
vana, zato bo dani denar 
spričo inflacije ob vračilu 
mnogo manj vreden kot je 
danes.

Vse to kaže, da je naše pod
jetje z dajatvami bolj obre
menjeno kot je bilo v prete
klosti .ter, da je precej sred
stev, ki jih bomo vložil; v 
poslovni -Sklad že angažira
nih in na katera ne moremo 
računati.

A. K.

Ni kontrola
Za objektivnejše nagrajevanje na predilnih strojih 

pripravljamo nove obremenitve za predice. Za izved
bo te naloge potrebujemo vrsto časovnih (časi za 
posamezne operacije), materialnih (gramature) in 
tehničnih (hitrosti) normativov, poleg tega pa še za
nesljive podatke o pogostosti posameznih delovnih 
operacij. Ta zadnji podatek, ki pove kolikokrat se po
samezna operacija (n. pr. čiščenje, prisukovanje pre
je, obhod itd.) pojavlja v delu predice, pa ugotavlja
mo po metodi trenutnih opažanj. To pomeni, da pri 
obhodu predilnih strojev oziroma predic (ker 
opazujemo delo predice) zabeležimo tisto delovno 
operacijo, ki jo posamezna predica tisti trenutek iz
vaja. Da pa lahko te uporabimo za izračun obreme
nitev, moramo izvesti veliko število opazovanj (preko 
10.000), sicer bi bili izračuni nezanesljivi kot dolgo
ročna vremenska napoved. Te meritve, t. j. ugotavlja
nje pogostosti posameznih operacij izvajamo z nekaj 
vmesnimi prekinitvami že od sredine meseca avgusta 
v vseh oddelkih predilnice in bodo kmalu končane. 
Razumljivo je, da se je na osnovi teh opazovanj pri 
predicah pojavil občutek, da je to kontrola dela po
sameznic oziroma, da ugotavljamo njihovo prisotnost 
in odsotnost na delovnem mestu. Kot vidimo je na
men teh meritev povsem drugačen in je zato odveč 
bojazen, da opazovanja služijo ugotavljanju, koliko
krat je posamezna predica odsotna s strojev. 
Doslej zbrani podatki kažejo, da so naše pre
dice v primerjavi z podatki zapadnih dežel fizično 
bolj obremenjene, kar tudi pomeni, da na račun po
večane fizične obremenitve ne bomo mogli povečati 
produktivnosti v predilnici. Ko bodo meritve kon
čane, bomo rezultate obdelanih meritev objavili v na
šem glasilu, da se bo lahko z njimi seznanil vsak član 
kolektiva.

Alkohol potopil 
25 milijonov dni

Na mednarodnem semi
narju o alkoholizmu v 
Beogradu so povedali, da 
predelamo v Jugoslaviji 
vsako leto v alkohol 360 
tisoč vagonov svežega sa
dja. Tako izdelajo milijar
do in 600 tisoč litrov na
ravnih alkoholnih pijač.

Večino tega popijemo do
ma, malenkost izvozimo. 
Vsak dan izostane z dela 
povprečno 172.000 naših 
delavcev, od tega pa jih 
vsaj 68.000 izostane zaradi 
alkohola. Tako zgubimo 
vsako leto 25 milijonov 
delovnih dni.

Na zborih 
delovnih ljudi...

Zakaj 
ustavne...

(Nadaljevanje z 2. strani)
Ijanju, kar je v dosedanji 
praksi omogočalo monopol 
odgovornih posameznikov ali 
včasih kar celotne vodilne li
nije (t. im. vrtiljak). Z ome
njenim členom se v veliki 
meri rešuje problem preple
tanja upravljanja (domena 
samoupravnih organov) in 
vodenja (domena tudi vodilne 
linije), čeprav to še ne po
meni, da je s tem problem 
rešen.

Opisane značilnosti samo
upravnega sistema, sedanje

ga stanja in ustavnih spre
memb kažejo na to, da je po
trebno za nadaljnji razvoj sa
moupravljanja predvsem za
vestno in načrtno ddlo na 
tem področju. Že samo dej
stvo, da samoupravljanje 
opredeljuje tudi obliko orga
nizacije dokazuje, da je po
trebno že samo zato na tem 
področju največ temeljitega 
dela in načrtovanega dela. če 
pa upoštevamo še dokazano 
dejstvo, da je napredek ce
lotne naše družbe (kot vsa
kega podjetja) odvisen od 
uresničevanja samoupravlja
nja, potem iso razumljiva pri
čakovanja in zahteve, da vsak 
posameznik oziroma vsak 
družbeni dejavnik prispeva 
svoj nujni delež pri izvrševa
nju te najpomembnejše nalo
ge.

(Nadaljevanje s 1. strani)
izvodnje ločeno za Obravna
vane enote, ki imajo element 
strukture lastne cene, ni pa 
vpeljana finančna knjigovod- 
stvena evidenca, 'ki bi omo
gočala ugotavljanje dohodka 
posameznih obravnavanih de
lovnih celot. Iz tega pa iz
haja, da ti obrati oz. delovne 
celote zaenkrat nimajo pogo
jev postati TOZD. Prav tako 
obrat družbene prehrane pri 
sedanji količinski realizaciji' 
uslug in z njihovimi cenami 
ne ustvarja tolikšne višine 
celotnega dohodka, s katerim

bi v celoti pokrili porabljena 
sredstva, osebne 'dohodke in 
skupne potrebe delavcev v 
obratu družbene prehrane.

Zapisano ni nikjer, da ne 
bo nadaljnji razvoj podjetja 
in istočasno sprovedba notra
nje organizacije zahtevala 
ustanovitev TOZD v bodoče, 
zato študij in delo na tem 
področju še nikakor ni za
ključen.

Zbora sta v nadaljnjem 
sprejela tudi dopolnjen sta
tut delavne organizacije in se 
odločila katere organe uprav

ljanja bodo zaposleni nepo
sredno izvolili. Zato bo po
trebno v najkrajšem času iz
voliti nov organ upravljanja 
in kolektivne izvršilne orga
ne ter izpeljati ostale statu
tarne spremembe v duhu 
ustavnih amandmajev oz. os
nutkov zvezne in republiške 
ustave.

Zbora sta obravnavala oz. 
poslušala še o ostalih ustav
nih spremembah, zlasti spre
membe v zvezi s samouprav
ljanjem organizacij združene
ga dela in bila seznanjena 
z ureditvijo bodočega skup
ščinskega sistema o pomenu 
bodočih delegacij, ki jih bo
mo kasneje izbrali s tajnim 
glasovanjem, razpravljala pa 
sta že o možnih kandidatih 
za delegate.

A. A.
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Ocena trenutnega 
stanja in prihodnosti
O poslovnih rezultatih podjetja pišemo vsake tri me
sece. Čeprav ni dolgo tega kar smo pisali o polletnih 
dosežkih, smo želeli članom kolektiva osvetliti še ne
katera dejstva s katerimi se v letošnjem poslovnem 
letu srečujemo. Ker smo prepričani, da nam stvari 
lahko najbolje pojasni gl. direktor, smo se z nekaj 
vprašanji obrnili na njega.

Vprašanje:
Ko ste na delavskem svetu 

in zboru kolektiva podajali 
polletne rezultate, smo čutili, 
da z njimi niste povsem za
dovoljni, kljub temu da je 
doseženi uspeh dober?

Odgovor:
Sorazmerno ugoden finan

čni rezultat oz. uspeh pod
jetja opredeljujemo z dveh 
vidikov:

1. z vidika povečanja pro
izvodnje in povečanja pro
duktivnosti neposredno v 
proizvodnji in

2. z vidika uspeha, ki se 
kaže v finančnem pogledu v 
ustvarjenem dohodku.

Smatram, da z doseženim 
ne smemo biti nikoli zado
voljni, če želimo doseči na
predek v prihodnje. Res je, 
da smo v prvem polletju do
segli za 120 ton večjo proiz
vodnjo kot lani, vendar smo 
to dosegli s 50 več zaposleni
mi. Smatram, da je pri dose
ganju efektivne proizvodnje 
še dovolj notranjih rezerv, 
ki bi jih bilo treba izkoristi
ti, če hočemo doseči še ved.

Produktivnost se v oddelku 
predilnice in isukalnice ni po
večala, celo nižja je kot v le
tu 1972. Edini napredek v 
produktivnosti je dosežen pri 
previjanju (za 13 %). Na do
seganje proizvodnje in pro
duktivnosti vpliva več činite- 
Ijev, ikot so: organizacija pro
izvodnje, tehnologija, sposob
nost strojnega parka, sposob
nost delavcev in njihovih 
učinkov, zadovoljiva 'kvalite
ta osnovne surovine, redno 
in kvalitetno vzdrževanje 
strojnega parka, stimulativ
no nagrajevanje za opravljeno 
delo in nazadnje še discipli
niran odnos do deila. Vse te 
elemente je treba dnevno do
grajevati in izpopolnjevati, 
nikoli niso dokončani, vedno 
jih je mogoče še izboljšati. 
Naš cilj mora biti, da vse 
probleme, ki so vezani na Ob
stoječe činitelje, rešujemo 
skupaj z našimi kadri in ne
posrednimi proizvajalci.

Poslovni uspeh podjetja se 
kaže v tem, koliko podjetje 
kot celota ustvari celotnega 
dohodka. V prvem polletju 
smo ustvarili celotnega do
hodka za 2 milijardi S din 
več Ikot lani, dohodka pa 700 
milijonov več kot lani. Ta 
dva pokazatelja sta vsekakor 
ugodna, če jih primerjamo z 
letom 1972, vendar smatram, 
da bj tudi tukaj lahko dose
gli boljši rezultat. Na finan
čni uspeh podjetja, ki se ka
že v ustvarjenem dohodku, 
vplivajo vsi stroški kot so: 
osnovna surovina, stroški po
možnega materiala (zaboji, 
stroški vzdrževanja, osebni 
dohodki. Največji strošek 
prav gotovo predstavlja os

novna surovina (bombaž, sin- 
tetiika), zato je zelo pomemb
no kako in po kakšni ceni te 
surovine kupimo. V prvem 
polletju je ta strošek pred
stavljal 5,8 milijarde S din 
dočim so vs; ostali stroški 
brez osebnih dohodkov, pred 
stavijali vrednost 1,5 mili j a' 
de S din. Na vrsto stroškov 
lahko vsakodnevno vplivamo 
vsi zaposleni s preudarni1- 
trošenjem vsega materiala. 
Smatram, da b; z vsemi stro
ški, ki so odvisni od vseh 
nas, t. j. od Skrajnega varče
vanja talko z osnovno suro
vino kot z vsemi ostalimi po
možnimi materiali, prihrani
li lahko še mnogo. Če bi sa
mo za 10% zmanjšali obsto,- 
ječe stroške, bi letno prihra
nili 300 milijonov S din, kar 
predstavlja skoraj enomeseč
no plačo. Zato moramo po
slovati vsi člani kolektiva in 
ravnati z vsemi sredstvi ta
ko, da bo njihova poraba 
najnižja in najracionalnejša.

Na celoten uspeh podjetja 
pa vplivajo seveda tudi zu
nanji faktorji, celo v precej
šnji meri, in to predvsem v 
nevstilajenih odnosih podra
žitev surovin in nasproti te
mu nepravočasno in nesoraz
merno povečanje cen preji.

Vprašanje:
Produktivnost je v primer

javi z lanskim letom upadla. 
Kakšne ukrepe je treba pod- 
vzeti, da se bo to izboljšalo; 
so vzroki že opredeljeni?

Odgovor:
K alko pomembna je pro

duktivnost, t. j. količinska 
proizvodnja na zaposlenega 
sem že uvodoma povedal. 
Predvsem mislim, da je po
trebno dojeti pri vseh, ki so 
zaposleni v Predilnici, od de
lavcev za stroji in pisalno mi
zo, do mojstrov in vodilnih 
delavcev — da predvsem po
večana produktivnost veliko 
vpliva na povečanje osebne
ga dohodka. Naj omenim, da 
je v Jugoslaviji več predilnic, 
ki delajo z večjo produktiv
nostjo, da so predilnice, ki 
pri isti povprečni Nm pora
bijo 12,87 ure, 13,64 ure, 14,10 
ure, 13,44 ure za 100 kg pre
je. Mi smo v letošnjem prvem 
polletju porabili 16,06 ure za 
100 kg preje, kar je za 24% 
imanj od najboljše predilnice 
v Jugoslaviji.

Na produktivnost pa vpliva 
več faktorjev, talko objektiv
nih ikot subjektivnih. Stari 
predilni stroji so prav goto
vo manj sposobni kot novi, 
toda kvalitetno vzdrževanje, 
čiščenje, dobro priučena de
lovna sila in sistem nagra
jevanja dajejo možnosti, da 
produktivnost povečujemo.

Vprašanje:
Družbene dajatve predstav

ljajo letos za naše podjetje

kar precejšnja sredstva. Smo 
jih toliko predvidevali s pla
nom?

Odgovor:
Že dolgo se govori, da je 

nujno, da gospodarstvu od 
ustvarjenih sredstev več osta
ne, da je potrebno zmanjšati 
oziroma ukiniti državni ka
pital, da naj tovarne same 
skrbijo za hitrejšo razširje
no reprodukcijo, t. j. nove 
investicije, povečanje kapaci
tet itd., toda . vse je ostalo 
le pri besedah in malo pri 
dejanjih, kar kažejo tudi na
ši podatki.

Lansko leto smo v prvem 
polletju dali vseh družbenih 
dajatev 3.075.024 din, letos pa 
5.903.469 din ali za 95 % več 
kot lani. In če bo -ključ ostal 
isti, bomo za celo leto dali 
za 6 milijonov prispevkov 
družbi več ikot lani in to pri 
enaki količinski proizvodnji. 
Seveda jih toliko tudi nismo 
predvidevali v začetku leta.

Vprašanje:
Ali z obstoječimi cenami 

preje še krijemo poslovne 
stroške?

Odgovor:
Najprej naj omenim, da 

pri različnih vrstah preje raz. 
lično zaslužimo. Da pri bom
bažni kardirani manj, pri če
sani in sintetični več. Ob tej 
priliki ne želim govoriti o šte
vilkah zaradi previdnosti, 
vendar celotni koidktiv za te 
podatke ve. Naša preusmeri
tev iz kainidirane bombažne 
preje na česano in sintetič
no, je bila prav zaradi tega, 
ker je rentabilnost pri sled
njih znatno večja, seveda s 
tem v zvezi pa tudi proizvod
nja zahtevnejša.

Na področju cen je na ju
goslovanskem trgu veliko 
anomalij in to predvsem za
to, iker s e nekaterim arti
klom cene še administrativno 
določajo, drugim pa svobod
no. iPrav gotovo so vsi tisti 
proizvajalci, ki so jim cene 
določene za svoje proizvode 
v slabšem položaju kot tisti, 
ki te svobodno oblikujejo.

Naj bom bolj konkreten v 
našem primeru. Cene vseh 
prej so bile vedno in so še 
danes določene in odobrene 
od Zveznega zavoda za cene 
v Beogradu. Za vsako poviša
nje cen se je potrebno močno 
boriti, da se ikaj doseže. Za
radi počasnega reševanja cen, 
namernega zavlačevanja, ali 
pa ne hoteč povečati cene, če
prav so za to podani vsi ob
jektivni pogoji, je prišlo že 
veliko industrije v zelo -težak 
položaj. Dostikrat je osnovna 
surovina dražja od cene kon
čnega izdelka. Tak primer je 
tudi pri nas.

Cene bombaža so danes v 
svetu za izdelavo Nm 34/1 
28,50 do 30,00 din. Po tej ce
ni se je že pričel bombaž ku
povati. Cene te preje pa so 
pri nas še vedno 25,55 din — 
kar pomeni za ca 4,00 cenej
še od osnovne surovine. Kdaj 
bodo določene nove cene p re
jam se še ne ve. Če bi bili 
danes brez zalog bombaža, bi 
pri povečanih cenah bomba
ža in istih cenah preje do 
konca leta naredili 'takšno iz. 
gubo, da bi ves polletni do
hodek porabili za kritje iste,

in bi na koncu leta še izkazo
vali izgubo.

Vprašanje:
Kot ste omenili v informa

cijah, razmišljate že o per
spektivnem razvoju podjet
ja, torej o nadaljnji razširit
vi podjetja po zaključku za
čete investicije?

Odgovor:
Imamo več vrst podjetij in 

delovnih kolektivov. Nekateri 
se razširjajo hitro in dobro 
napredujejo, drugi nazaduje
jo, tretji pa ostanejo na me
stu. Smisel v razvoju družbe 
in družbenih odnosov .je, da 
proizvajalne sile nenehno na
raščajo in s 'tem omogočajo 
večje materialno blagostanje. 
Kdor bj analiziral našo predil
nico, bi lahko ugotovil, da 
smo se sorazmerno hitro raz
vili in to predvsem v zad
njem času. Vsak zastoj v 
nadaljnjem razvoju ima lahko 
tudi posledice v zastoju 
ustvarjanja večjega dohodka 
tako v celoti kot na zaposle
nega. To pa pomeni stagnaci
jo v družbeni produktivnosti, 
ekonomičnosti in rentabilno
sti, kar bi imelo za posledico 
zmanjševanje dohodka s tem 
pa tudi osebnih dohodkov in 
družbenega standarda delav
cev.

Letos zaključujemo prilie- 
no veliko investicijo — proiz
vodno 'halo z avtomatsko p re
vijalnimi in stikalnimi stroji, 
v skupni vrednosti ca 4 mili
jarde S din.

Ob končanju te investicije, 
zaradi velikih potreb po pre
ji tako v Sloveniji kot v Ju
goslaviji .na sploh, pa se za
stavlja vprašanje ali naj s 
povečanjem novih predilnih 
kapacitet te potrebe zadosti
mo mi ali kdo drug. Smatram 
da je prav, da te potrebe za
dostimo imi, ki imamo sko
raj devetdesetletno tradicijo.

Nove investicije naj bi 
predstavljale zaključeno ce
loto predilnice s ca 30.000 vre
teni in zazidalno površino
8.000 kv. metrov :s celokupno 
vrednostjo 10—12 milijard S 
dinarjev.

Vprašanje:
Na kakšen način bomo zbi

rali sredstva za novo investi
cijo?

Odgovor:
Ker je v Jugoslaviji veliko 

pomanjkanje preje zaradi če
sar ne obratujejo s polno 
kapaciteto vse tkalnice in tri
kotaže, so maši kupci zelo za
interesirani za povečanje pro, 
izvodnih zmogljivosti predil
nic.

iNa sestanku z direktorji 
naših največjih slovenskih 
kupcev, je bila izražena pri
pravljenost, pomagati pri so
financiranju za postavitev no
ve predilnice v Litiji. To so
financiranje bo najverjetne
je v obliki srednjeročnega 
kreditiranja, morda pa se bo 
medčasmo našla še kakšna 
druga oblika skupnega vlaga
nja.

Vprašanje:
Ali to skupno vlaganje 

sredstev pomeni začetek 
združevanja tekstilne indu
strije Slovenije?

Odgovor:
Interesi naših kupcev pa 

tudi naši so v tem, da prič
nemo bolj Skupno sodelovati,

kot smo doslej. Predvsem 
naj bi bilo to sodelovanje v 
srednjeročnem pa tudi dolgo
ročnem planiranju investicij 
in skupni poslovni politiki. 
Takšni poslovno tehnični od
nosi .med nami in kupci prav 
gotovo pomenijo nekaj več 
kot samo komercialni odnos 
kupec—prodaj alec. Danes se 
ves svet gospodarsko povezu
je, zato ni vzrokov da se ne 
bi tudi mi z našimi partner
ji na tistih interesnih po
dročjih, kj so skupni za vse.

Vprašanje:
Ustanovljeno je »Poslovno 

združenje predilničarjev Ju
goslavije« v Beogradu. Vi 
ste predsednik tega združe
nja. Kaj Ihaka pričakujemo 
od njega?

Odgovor:
Tekstilna industrija v Ju

goslaviji je pomembna pano. 
industrije. Zaposluje blizu
300.000 delavcev in je razde
ljena na več grup kot so: vol- 
narska industrija, konfekcij
ska, trikotažna, industrija te- 
-pihov in 'bombažna industri
ja. Vse grupe že imajo usta
novljeno svojo poslovno zdru
ženje, dočim ga predilničarji 
nismo imeli, čeprav smo ta
ko po obsegu, številu zapo
slenih i.n cellotnem dohodku 
največji.

Na ustanovitev smo se pri
pravljali! polni dve leti. Na
men poslovnega združenja je 
v tem, da bi povezovalo vsd 
predilničarje v Jugoslaviji v 
njihovih skupnih interesih, v 
prvi vrsti pa odigralo po
membno vlogo pri skrbi za 
osnovno surovino, to je bom
baž, ki nam trenutno pred
stavlja enega največjih pro
blemov. Jugoslavija kupuje 
bombaž iz dežel v razvoju 
kot so: Sirija, Iran, Pakistan, 
Tanzanija, Uganda, Kenija, 
Kolumbija, Egipt, Sudan, 
Maroko, čad, Niger, Nigeri
ja, Centralno afriška unija, 
Turčija in še nekatere ostale. 
Tako veliko dežel od katerih 
kupujemo bombaž — prav 
gotovo predstavlja enega od 
problemov pri njihovem 
vskiajevanju potrebnih koli
čin kakor tudi različnih kva
litet ter pravočasnega naku, 
pa.

Problem in ‘težave nastane
jo tudi iprj financiranju na
kupa. Za celoten nakup po
trebujemo 300 milijard sta
rih dinarjev. Tako velika 
sredstva bo zelo težko zbra
ti .in bo potrebno veliko na
porov, da 'bomo Narodni 
banki in poslovnim bankam 
predočiii problematiko finan
ciranja ter dobili odgovarja
joče kredite.

Poslovno združenje bo ana
liziralo tud; ostalo proble
matiko bombažne tekstilne' 
industrije — na področju cen 
svojim proizvodom, izvozu, 
sistematskim rešitvam, cari
nah itd. Zato bo moralo biti 
v povezavi s sekretariatom za 
zunanjo trgovino, sekretari
atom za gospodarstvo, direk. 
cijo državnih rezerv, sekreta
riatom za trgovino in cene, s 
predstavniki vlade, gospodar
ske Zbornice in drugimi go
spodarskimi faktorji, ki lah
ko vplivajo na gospodarsko 
politiko tekstilne industrije 
Jugoslavije.
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Predstavljamo vam

Slavko Kastelic
Ko se s Slavko Kasteli

čevo človek sreča drugič, 
se z njo lahko že pogo
varja kot da bi se poznala 
od nekdaj. Hitro se prila
godi razgovoru, besed ni
koli ne zmanjka. Midve 
pa sva sodelovali v delav
skemu svetu tokrat že 
tretjič. Trikrat je že bila 
članica delavskega sveta, 
to pa se je poznalo tudi 
na zasedanjih. Iznašala je 
probleme oddelka v kate
rem dela in zagovarjala 
stališča svojih sodelavk. 
Težko se je odločala mi
mo tistega, za kar je bila 
večina v oddelku. Včasih 
pa se je bilo treba odlo
čiti tudi drugače, v prid 
celotnega kolektiva.

Je bilo težko to zago
varjati potem v oddelku?

»Vedno sem na delav
skem svetu odkrito pove
dala želje sodelavk, več
krat sem potem glasovala 
drugače, ko nam je bilo

obrazloženo zakaj je tako 
bolje. Potem sem v od
delku dostikrat naletela 
na nerazumevanje, če
prav sem prepričana, da 
bi se tudi druge, če bi bile 
na zasedanju DS tako od
ločile. Biti član delavske
ga sveta je prav zaradi te
ga nehvaležna funkcija.«

Ste občutili, da so seje 
delavskega sveta zajema
le tudi tisto problemati
ko, ki je bila v oddelkih, 
kaj bi bilo treba v bodo
če še zajeti v delo samo
upravnih organov?

»Veliko je bilo razprav
ljanja o nalogah, uspehih 
In poslovanju celotnega 
kolektiva, premalo pa 
Prilik za iznašanje proiz
vodne problematike. Po
sebno, ker je bil dnevni 
ved vedno zelo obširen. 
Pogrešamo sestanke v 
oddelkih, saj veliko pre

beremo v časopisu in in
formacijah, vendar bi na 
takšnem sestanku lahko 
izmenjali mnenja in se 
pogovorili o problemih 
oddelka.«

V tovarno je prišla že 
leta 1945, junija, takoj po 
osvoboditvi, stara komaj 
šestnajst let. Z delom je 
pričela v predilnici, tako 
kot zdaj so jih priučevale 
starejše predice. Kakšna 
je bila ta vaša »šola«?

»Ko sem prišla v pod
jetje takoj po vojni, so 
stroji v oddelku še stali 
in smo jih morale naj
prej očistiti, da smo lah
ko pričele z delom. V 
teh razmerah je bilo pri- 
učevanje kratko. Samo 
tri tedne sem bila sne- 
malka, nato takoj predi- 
ca. Starejše predice, po
sebno še brigadirke so 
imele veliko veljavo in 
smo morale biti mlade 
zelo poslušne in uboglji
ve.«

Danes ste vi brigadir
ka, ali to še vedno velja?

»Tako kot se je spre
menil odnos med otroci 
in starši, je tudi odnos 
med preddelavkami, pre- 
dicami in mladimi delav
kami drugačen. Ne gre 
toliko za spoštovanje, zdi 
se mi, da so nekatere 
mlade včasih premalo po
štene do dela.«

želela sem, da bi spre
govorila o stvareh, ki jih 
je načela že na delavske
mu svetu, pa niso bile 
nikoli do kraja obdelane. 
Nisem se zmotila, bila je 
pripravljena nanje.

»S trdimi cevkami ima
mo več problemov. Poleg 
tega, da so za snemalke 
dodatna obremenitev (za
boj s polnimi navitki teh
ta preko dvajset kilogra
mov in bi morale delati 
vsaj tri v skupini), je 
problem še prebiranje. 
Nujnon bi bilo potrebno 
urediti prebiranje cevk 
po barvah. Posebno za ti
ste številke, kjer je majh
na razlika in kaj lahko 
spregledaš, zamenjava pa 
bi imela težke posledice.

Potem je tu še problem 
trikilogramskih flyerskih 
navitkov za rumeno me
šanico na starih Ingol- 
stadt strojih. Ker so na
vitki predebeli, se na 
stroju ne vrtijo, vrti se le 
spodnje vreteno in seve

da števec. Me sicer zaradi 
tega nismo prikrajšane 
na zaslužku, le premalo 
je narejenega, pa še stroj 
je grd. Vsem smo že to 
pravile, od direktorja do 
obratovodstva, kar malo
marno se mi zdi, da ni 
mogoče to uskladiti s 
predpredilnico, da bi na
pravile za naše stroje 
kakšna dva posebna sne
ma na izmeno.«

Norm kar ne moremo 
spraviti na zeleno vejo, 
kaj pravite »v katerem 
grmu tiči zajec«?

»Verjamem da so nor
me izračunane; samo ob 
vsaki mešanici (pri bom
bažu je na vsake tri me
sece) bi morali drugi ali 
tretji dan ponovno pre
šteti pretrge in določiti 
normo. Proizvodnja bi ja
vila normircu menjavo, 
ta pa bi na podlagi opa
zovanj (te lahko opravijo 
za delo manj sposobne 
osebe) določil normo, 
en dan za Nm 34, drugi 
dan za 50 in tako dalje. 
Nadalje bi bilo treba 
obremenjevati predice še 
glede na številko in pre
trge in sproti odrejati 
obseg posluževanja. Mo
rali bi biti bolj elastični. 
Tako pa je običajno, da 
predica takrat najmanj 
zasluži, ko največ dela in 
obratno.«

Kaj je pravzaprav nalo
ga brigadirke, vaše delov
no mesto se imenuje vod
ja snemalne kolone?

»Vodim delo treh sne- 
malk, s katerimi moramo 
organizirati hiter snem 
postopoma na dvajsetih 
strojih. Snem, in potem 
spet pomagati, da stroj 
steče. Učenje novink je 
tudi moje delo. Preostali 
čas pa delam vse od kra
ja.«

Kako se razumete v od
delku?

»Kadar je kvaliteta sla
ba ali če je pomanjkanje 
predpreje, smo nervozne 
in pridejo tudi besede 
navzkriž. Prav je, da se 
pri reševanju sporov sli
šijo obe strani. Jaz pa 
sem takšna, da povem 
vsakomur kar mislim da 
je prav, pa zamera gor ali 
dol, pa naj bo to nadreje
nim ali pa sodelavkam. 
Sovražnikov pa zaradi te
ga, vsaj upam, nimam.«

S svojo družino se je 
pred nekaj leti preselila v 
stanovanje na Cesto Za
savskega bataljona, dobi
la ga je po dvajsetih letih 
službe. Takrat ni marala 
novega stanovanja, tu v 
tem okolju je več domač
nosti, miru in zelenja. 
Njihova okna so polna 
rož, kdor ima rad rože 
ima tudi ljudi. Zagotovo 
jih ima tudi ona, čeprav 
odkrita beseda trenutno 
lahko napravi drugačen 
vtis.

Če kakšen horoskop 
kaj drži, potem ji je le
tos gotovo napovedal po
tovanja. Takšne razdalje 
kot nikoli prej in najbrž

Spremembe in dopolnitve 
novega pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov so že dalij 
časa v pripravi. Po sklepu 
delavskega sveta bi morale 
biti predložene v razpravo že 
v začetku septembra.

Ko je komisija za sestavo 
pravilnika pristopila ;k temu, 
se je znašla pred obširnim 
delom. Zato je imenovala še 
posebno strokovno grupo, ki 
se redno tedensko sestaja. 
Doslej je ibillo ugotovljeno, 
da sam pravilnik ne bo rešil 
sedanjega problema, če se ne 
bodo istočasno uredili tudi 
normativi. Nagiba pa se tu
di Ikomisija k stališču, da bi 
dosedanji točkovni sistem, s 
katerim so ocenjena delovna 
mesta, preuredili v ume po-

tudi ne kasneje. Spomla
di v Sovjetsko zvezo, je
seni v Budimpešto, vmes 
pa še obiski pri sinu vo
jaku v Beogradu. Gotovo 
jo obiski pri sinu razve
seljujejo, zagotovo pa 
vem, da je zelo uživala ob 
ogledu vzhodnih vele
mest, kajti takšno priliko 
imamo le malokdaj. Slav
ka Kasteličeva jo je za
služila za osemindvajset 
let zvestobe in dela v 
podjetju.

In tudi razvoju delav
skega samoupravljanja v 
podjetju je dala svoj pri
spevek z odkritimi in ne
posrednimi stališči.

M. Kralj

stavke. To predvsem zaradi 
tega, da bi si posameznik 
lahko sam izračunal mesečni 
zaslužek. Poleg tega bo po
trebno v pravilnik vnesti še 
posebna merila, ki bodo 

vzpodbudila produktivnost de
la, kvaliteto itd., skratka, vse 
zaposlene k boljšemu in 
uspešnejšemu delu.

Predvidevamo, da bo do
polnjen pravilnik dan v raz
pravo do konca leta; v raz
pravi pa pričakujemo sode
lovanje celotnega kolektiva, 
ne samo s stališča osebnih 
interesov, predvsem v tem 
pogledu, da bi is Skupnimi 
močmi dosegli takšen način 
nagrajevanja, ki foi Sleherne
ga člana kolektiva spodbujal 
pri vsakdanjem delu.

Izredni študij
Na Svet cantra za strokov, 

no izobraževanje, ki je organ 
delavskega sveta, prihajajo 
številne prošnje za odobritev 
izrednega študija. Po vrsti 
pa gredo prošnje takole: naj
prej načelna odobritev študi
ja, nato prošnja za povrnitev 
stroškov in končno za odo
britev izrednega plačanega 
dopusta, premestitve na do
poldansko delo in podobno.

Nedvomno je pohvale vred
no, da se zaposleni ljudje po. 
leg rednega dela še izobra
žujejo. Podjetje lahko za iz
redni študij, redne štipendi
ste in izpopolnjevanje na de
lovnem mestu porabi letno 
kar znatna sredstva, zato tu
di kritje stroškov ne pred
stavlja posebnega problema. 
Najtežje je reševati odsotnost 
Z idela ali premeščanje 
na izmenskem delu v proiz
vodnji. Ravno iz proizvodnih 
oddelkov se je precej mla
dih iljudi vpisalo v razne ve
černe šole, kar je z našim 
načinom dela težko vskladi- 
ti, zato večino prošenj ni mo
goče ugodno reševati.

Za smer zrednega študija, 
tudi na visokih in višjih šo
lah, se odločajo prosilci sa
mi. Svet za strokovno izo
braževanje bi moral imeti za 
pravilno usmerjanje tako red. 
nega kot izrednega študija 
na razpolago perspektivne 
potrebe po kadrih najmanj 
za prihodnjih pet let. Tako 
kot dajemo razpise za redne 
šole, naj bi se razpisala me
sta za izredni študij, kjer bi 
se lahko pod enakimi pogoji 
prijavil vsak član kolektiva. 
S tem bi lahko zagotovili iz
rednim študentom tudi 
ustrezno delovno mesto po 
končanem študiju, kar je go
tovo namen posameznika, ki 
se odloča za izredni študij in 
ne nazadnje interes podjetja, 
ki je za študij prispevalo 
sredstva.

Izvršilni odbor, ki je to 
problematiko obravnaval, je 
bil o tem še mnenja, naj bi 
izredno študirali predvsem 
pridni delavci, da se ne bi za 
študijem skrivala pomanjklji
va prizadevnost do rednega 
dela na delovnem mestu.

V pripravah so spremembe 
pravilnika o delitvi 
osebnih dohodkov
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Kadrovske vesti
PRIŠLI V MESECU SEPTEMBRU 1973

1. 9. 1973 Žnidar Franc Litija,
Graškac. 42

delavnice

1. 9. 1973 Senica Majda Rozmanov trg 8 pripravnik
1. 9. 1973 Bolte Stanislava Predilniška 20 predpredilnica

4. izmena
3. 9. 1973 Jurjevec Anica Podbukovje 7 pripravnik
3. 9. 1973 Odlazek Marija Šmartno 15 predilnica 

bombaža 2. izm.
4.9.1973 Šircelj Marica Prežganje, 

Račiča 3 rezerva
predilnice

4. 9. 1973 Lambergar Dragicašmartno,
Gradišče n. h. rezerva

predilnice
4. 9. 1973 Mrhar Verica Partizanska pot čistilna kolona

13. 9. 1973 štrukelj Marija Polšnik št. 15 čistilna kolona
18. 9. 1973 Nastran Demeter Šmartno,

Ustje 26 finančni sekt.
20. 9. 1973 Witwicky Jelka Ljubljanska c. 22prediilnica

bombaža 2. izm.

ODŠLI V MESECU SEPTEMBRU 1973

1. 9.1973 Zadražnik Ivanašmartno neopravič. izost.
8. 9.1973 Vrtačnik Ivana Topilniška 2 izključitev

14. 9.1973 Končina Marica Ljubljana,
Krožna pot 23 odpoved delavca

14. 9.1973 Zupan Cvetka Valvazorjev trg 1 izključitev
16. 9. 1973 Vrana Lojzka Slatina 43 odpoved delavca
30. 9.1973 Vidmar

Frančiška C. Zas. bat. 12 upokojitev
30. 9. 1973 Ptičar Ana Trg na Stavbah 11 upokojitev
30. 9. 1973 Buchmeister

Marija C. Zas. bat. 64 upokojitev
30. 9. 1973 Čelesnik

Božidar Zg. Hotič 23 odpoved delavca
30. 9.1973 Jerič Darko Moravče 9 odpoved delavca
30. 9.1973 Pirc Janez Kresnički vrh 33 odpoved delavca
30. 9. 1973 Starc Amalija Trbovlje, 

Kolodvorska 21 odpoved delavca
30. 9. 1973 Ramšek Jože Šmartno, potek pogodbe za

Ustje 31 določen čas
30. 9. 1973 Prijatelj Angela Šmarska c. 6 potek pogodbe za

določen čas

V MESECU SEPTEMBRU STA UMRLA DVA NAŠA 
UPOKOJENCA:

Dolšek Slavko 
Zabukovec Matija

Šmartno, Zg. Jablanica 9 
Šmartno, Dom počitka, Črni potok

J. T.

Kaj se smatra za nezgodo 
na delu

Pod nezgodo na delu se 
smatra samo tista nesreča, ki 
je vzročno povezana z oprav
ljanjem dela na odrejenem 
delovnem mestu in ki je po
vzročena z neposrednim in 
kratkotrajnim mehaničnim, 
fizičnim ali kemičnim deja
njem. Prav tako se smatra za 
nezgodo, če je ta povzročena 
z naglimi spremembami polo
žaja telesa, z nenadno obteži
tvijo telesa ali drugo nenad
no spremembo fiziološkega 
stanja organizma. Sem spada
jo tudi obolenja delavca, ki 
so izključna posledica nekega 
nesrečnega slučaja ali višje 
sile med delom.

Pojem poškodbe na delu za_ 
jema tudi poškodbe, ki se 
pripete na redni poti od sta
novanja do delovnega mesta 
in obratno, in tud; poškodba 
na potovanju, tki se opravlja 
za izvršitev določenih nalog 
delavcev. Z delavci so v tem 
pogledu izenačeni tudi vajen

ci in učenci strokovnih šol 
med praktičnim delom v pod
jetju, nadalje študenti in 
učenci na počitniški praksi, 
kakor tudi osebe na prosto
voljni praksi, ki ne prejema
jo osebnega dohodka (volon
terji).

Delovne organizacije so 
dolžne podvzeti odgovarjajo
če mere zaščite na delu, da 
bi se preprečile ali zmanjšale 
nesreče pri delu. Če pride do 
poškodbe na delu in nastopi 
zaradi tega 'invalidnost, ima 
delavec pravice iz invalidske
ga zavarovanja, brez ozira na 
dolžino delovnega staža. Iste 
pravice imajo tudi osebe v 
delovnem razmerju, pri kate
rih nastopi invalidnost zaradi 
poškodb, povzročenih na or
ganiziranih javnih nastopih 
in pri reševalnih akcijah ali 
pri reševanju v primeru ele
mentarnih nezgod in nesreč, 
pri opravljanju javnih funk
cij in državljanskih dolžnosti,

kakor tudi na vojaških vajah 
in v času služenja rednega vo
jaškega roka, če se na odslu- 
ženje stopi v teku enega me
seca od prekinitve delovnega 
razmerja.

Pozor: Nezgodo je treba pri
javiti Zdravstvenemu domu 
preko podjetja najkasneje v 
24 urah od nastanka!

Delovna vnema
Pride delavec na delo in 

začne iskati deščico 30 x 30 
cm. Kmalu ga opazi delovod
ja in mu pomaga iskati. Po
tem vidi (direktor, kako se ta 
dva trudita, pa jima pomaga 
še on. Ob devetih mora direk
tor na sejo. Delavec in delo
vodja pa iščeta naprej. Ob 
pol desetih pa pravi delavec:

»Zdajle je malica. Zaradi ti
ste deščice se vam ni treba 
nič razburjati. Bom pa med 
malico sedel kar na opeko.«

Kako bomo prišli 
na nadvoz?

Novozgrajeni nadvoz bo izročen prometu ob koncu leta 
1973. Predilničarje, še zlasti pa »Stavbčane« zanima, kje in 
kako se bodo najlažje povzpeli na nadvoz in kje bodo prišli 
z njega, da bi po najkrajši poti prispeli v podjetje in iz pod
jetja na svoje domove.

Načelnika oddelka za gospodarstvo pri ObLO Litija tov. 
Cerarja smo naprosili, da nam je na kratko opisal to pot.

Večina »Stavbčanov« bo verjetno prispela na nadvoz po 
dvignjeni cesti pred pisemsko pošto (PTT). Del »Stavbčanov« 
pa bo lahko prišel na nadvoz po stopnicah »A«, Oti bodo zgra
jene za poslopjem Občinske skupščine, šel po nadvozu do 
stopnic »B« ob koncu nasipa, tu bo 5—6 stopnic. V Predilnico 
bodo prišli dalje ob nasipu v smeri železnice in zavili desno 
na obstoječo asfaltirano pot.

Kolesarji, mopedisti in avtomobilisti pa bodo na koncu 
nadvoza zavijati desno, obvozili Zdravstven) dom in pod nad
vozom prispeli na obstoječo asfaltirano pot, ki pelje v Pre
dilnico.

Trenutno se še lahko uporablja »Začasna pot« ob kolesar
nici, ki pa bo kasneje odpadla.

Opisane poti bodo od sedanjih nekoliko daljše, vendar 
varne, kar pa vsi želimo. Priključke in potek prometa je 
predlagal investitor, vendar bodo po tehničnem prevzemu še 
možne manjše spremembe. Z otvoritvijo nadvoza odpadejo že
lezniške zapornice dn bo na tem mestu postavljena ograja. 
Vsak prehod preko tirov bo najstrožje kaznovan.
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Velika gasilska vaja v Predilnici

Nagrada: Budimpešta

Za spomin smo se fotografirali pred Ribiško trdnjavo

ja, bi verjetno bolje uspela 
in ne bi 'bile tako očitne na
pake, kar se pa v bodoče ne 
bi smelo več zgoditi. Ob tej 
priliki se zahvaljujem vsem 
nastopajočim, gasilskumu

Reševanje po drsalnem prtu 
oz, vreči

društvu Šmartno za izvrstno 
reševanje iz višjih nadstro
pij in litijskemu gasilskemu 
društvu za pomoč in sodelo
vanje.

Rudi Zupan

prostranimi polji koruze in 
nekajkrat vinogradi alj plan
taža sadja. Sprememba je bi
la Blatno jezero, ki je poleg 
prestolnice, (biser madžarske
ga turizma. Mi, navajen; iz
rednih lepot slovenske pokra
jine nad njim nismo ravno 
vzdihovali. Njim pa predstav
lja to nekaj takšnega kot 
nam morje. To dokazujejo 
tudi vršite vikendov, k; so jih 
postavili vzdolž obeh strani 
jezera. Po spodnji strani je
zera, kjer je več blata, so hi
šice skromnejše, po zgornji 
strani pa so nekatere že kar 
domislice arhitekture. Približ
no 100 km pred Budimpešto 
se cesta razširi v dvopasovni
co in vožnja postane kar pri
jetna. Budimpešta nas je ob 
pol šestih zvečer pozdravila

V okviru požarnovarnostne, 
ga tedna je bila na programu 
tudi velika gasilska vaja na 
objeikte predilnice in zaščita 
oddelkov z več desetinami in 
in praktičen prikaz gašenja 
z ročnimi gasilnimi aparati, 
vsemi vrstami gasilnih snovi 
in lahko vnetljivih tekočin. 
Vaja je bila izvedena dne 30. 
septembra letos.

Izvršni odbor sindikalne 
podružnice je na zadnji seji 
razpravljal o 4. sklepu kon
ference Zveze sindikatov Slo
venije, ki pojasnjuje, da se 
organizirajo republiške sin
dikalne konference za ivse pa- 
noge, za katere se bo zaradi 
uveljavljanja svojih interesov 
odločilo članstvo v osnovnih 
organizacijah sindikata. Os
novnim organizacijam pred
laga ustanovitev 6 republiških 
sindikalnih konferenc in si
cer:

— republiška sindikalna 
konferenca delavcev energeti
ke

— republiška sindikalna 
konferenca delavcev kovinske 
industrije

— republiška .sindikalna 
konferenca delavcev kemične 
industrije

— republiška sindikalna
konferenca delavcev lesne in
dustrije in gozdarstva

— republiška sindikalna
konferenca delavcev tekstil
ne industrije in usnjarske in
dustrije

— republiška sindikalna 
konferenca delavcev grafične 
industrije.

V zvezi s tem je bil obrav
navan tudi predlog pravilni
ka republiškega odbora sin
dikata delavcev industrije in 
rudarstva Slovenije s katerim 
določa ustanovitev organiza
cije in delovanja republiških 
sindikalnih konferenc. Po 
sklepu republiškega odbora 
morajo biti republiške sind' 
kalne konference ustanovlje
ne do 31. 12. 1973.

Nadalje je razpravljal uve
ljavljanje delegatskega siste
ma, Iki se poslavlja od seda
njega sistema oblasti delov
nih ljudi po svojih predstav
nikih — odbornikih, poslan

Zamišljena vaja: Požar se 
je pojavil v pritljieju oddelka 
čistilnice, ki ogroža tudi 1. 
in 2. nadstropje predilnice I. 
in II. Stopnjišče je zadimlje
no tako, da je nemogoč iz
hod po stopnicah. Zato je tre
ba vse delavce preusmeriti 
na zasilne stopnice zunaj ob
jekta in reševati ljudi po dr
salnem prtu iz II. nadstropja

cih in uresničuje oblast de
lavcev in delovnih ljudi nepo
sredno po delegacijah in nji
hovih delegatih.

Z ustavo je predvideno, da 
ima lahko skupščina več zbo
rov

— gospodarski žfoor
— prosvetno kulturni zbor
— socialno zdravstveni zbor
— enotni zbor združenega 

dela
— zbor krajevnih skupno

sti.
Taka organizacija občinske 

skupščine pride v poštev v 
večjih občinah, kjer je poleg 
gospodarstva ustrezno razvh 
to tudi področje prosvete in 
kulture, zdravstva in social
nih dejavnosti.

V naši občini menimo, da 
ravno ta področja niso razvi
ta v takem obsegu, da bi bilo 
potrebno ustanoviti posebne 
zbore. Zato je iz dosedanje 
razprave v občini prišlo do 
predloga, da bi sestavljali 
skupščino naše občine

— enotni zbor združenega 
dela in

— zbor krajevnih skupno
sti.

Na seje enotnega zbora 
združenega dela pošiljajo de
legacije svoje delegate iz de
lovnih organizacij, gospodar
stva in družbenih dejavnosti, 
delovnih kolektivov, držav
nih organov, družbeno poli
tičnih organizacij in društev, 
volijo pa jih tudi zaposleni 
obrtniki, kmetijsk delavc in 
kmetje.

Na zborih krajevnih skup
nosti pa pošiljajo svoje dele
gate delegacije krajevnih 
skupnosti.

Na 200 zaposlenih pride 
eno delegatsko mesto, ki ima 
svojo delegacijo (v našem pri
meru nam pripada 6 delegat

mojstrske pisarne predilnice
II. Ker se je požar razširil 
tudi v oddelek predilnice II, 
gasilci rešujejo ljudi po dr
salnem prtu in po zasilnih 
stopnicah ter gasijo požar. 
Gasilci so opremlejni s plin
skimi maskami in dihalnimi 
aparati.

Delo je ibilo razdeljeno po 
posameznih desetinah tako,- 
da prva desetina začne gasiti 
požar v čistilnici, druga dese
tina gre v napad — (odvzem 
vode iz mestnega hidranta 
pri računovodstvu in zadržu
je razširitev ognja iz oddel
kov predilnic I in II na novo 
halo sukalnice, preko dvigala 
in strehe). Tretja desetina 
napada odnosno brani skla
dišče bombaža — odvzem vo
de iz električne črpalke iz 
kotlarne; četrta desetina pa 
je imela nalogo pomagati pri 
reševanju ljudi jz predilnice 
II, po reševanju pa gašenje 
lahkovnetljivih tekočin z ga
silnimi aparati.

Vaja je bila dobro zamiš
ljena, žal pa so se pokazale 
očitne pomankljivostl zaradi 
katerih je vaja izgubila tisti

skih mest). Na vsako dele« 
galsko mesto je treba izvoliti 
najmanj 7 članov delegacije.

V našem podjetju smo de
legatska mesta določili po od
delkih in sicer:

I. PREDPREDILNICA, ČI
STILNICA, MIKALNICA:

Senica Nace, Kavšek Tinca, 
Mrzel Ljudmila, Komotar Bo
rut, Žibert Franc, Grom Fa
ni, Kostavc Ljudmila

II. PREDILNICA BOMBA
ŽA IN SINTETIKE:

Ajdonik Stane, Pintar Zin- 
ika, Tornar Cveta, Avbelj 
Tončka, Čarman Joža, Cilen
šek Slavka, Arsev Silva

III. PREDILNICA BOM
BAŽA IN SINTETIKE:

Ocepek Ivan, Gorišek Ivi
ca, Kastelic Slavka, Nejedly 
Babša, 'Peterka Dora, Savin- 
šek Tončka, Koderman Voj
ko.

IV. SUKALNICA:
Mlakar Janko, Jurca Vida, 

Dernovšek Joža, Kres Franc
ka, Kralj Franc, Ojnik Vera, 
Kokot Tilka.

V. VZDRŽEVANJE:
Medi Marjan, Gretič Jože, 

Cvetežar Gusti, Manddlj Ka
rel, Malis Jani, Pajer Veno, 
Škoberne Milan.

VI. SKUPNE SLUŽBE 
(Uprava in obrat družbene 
prehrane)

Podkrajšek Karel, Kovič 
Ljuba, Koprivnikar Franc, Ši- 
stdk Mija, Komljanc Nada, 
Keržan Vinko, Kralj Marti
na.

Z novim sistemom bo dana, 
večja možnost razpravljanja 
o problemih v občin; in tudi 
delovnih organizacijah.

Nadalje je IO sindikata 
sklenil, da se nudi članom 
kolektiva, 'ki .nimajo na dru
žinskega člana 900,00 din do
hodka posojilo za nakup 
ozimnice.

Nekaterim članom, ki so 
samohranilci pa se da finan
čna pomoč od 500,00 do 800,00 
din, odvisno od števila otrok, 
ki jih preživljajo.

namen, kateremu je bila na
menjena. Predvsem je bila 
krivda na posameznih članih 
desetine, ki niso prišli ob na
povedanem času v podjetje, 
da bi lahko izvedli vajo kot 
je bilo dogovorjeno. Čeprav 
Pravilnik o požarni varnosti 
veže določene člane (kolekti
va, da se morajo na znak 
alarma nemudoma javiti v 
podjetju.

Drugič: Na poziv, oziroma 
-ker je bil požar večjega ob
sega, smo klicali na pomoč 
še galilsko društvo Litija iri 
gasilsko desetino Šmartno. 
Tudi tukaj se je zataknilo po 
krivdi obveščanja, ker tele
fon ni delal v tratarnici to
varne usnja Vrhnika — obra
ta Šmartno. Litijska gasilska 
desetina je prišla na -pomoč 
po nekajminutnem obvestilu, 
dočim je gasilsko društvo 
Šmartno prišlo na pomoč po 
pozivu z dvajsetminutnimi 
klici in še po kurirju. Vaja 
je pokazala, da je večina čla
nov kolektiva zelo malomar
no vzela resno situacijo, k! 
bi lahko nastala ob vsakem 
času in uri. Če bi bila ude
ležba pri zamišljeni vaji več

Ob koncu mandatne dobe 
delavskega sveta, izvršilnega 
odbora in njunih organov, se 
je delavski svet odločil za ne
koliko drugačen izlet kot obi
čajno. Nagrada za ure, ki so 
jih člaini teh organov prese
deli na zasedanjih in sejah je 
bilo dvodnevno potovanje z 
avtobusom v Budimpešto.

Avtobus z 42 potniki, vodi
čem in šoferjem ljubljanske
ga Viatorja nas je povedel na 
pot v petek, 5. oktobra zju
traj. Vožnja preko vzhodnega 
dela Slovenije je kar hitro 
minila, prečkali smo še del 
Hrvatske mimo Čakovca, dr
žavno mejo pa na prehodu 
Leteny. V Veliki Kanjiži že 
kakšnih sto kilometrov na 
Madžarskem, smo imeli kosi
lo. Na madžarski strani je ce

sta tekla po ravnem terenu, 
zato pa je bila pot veliko bolj 
monotona. Brez škode smo 
lahko zadremali za kakšne 
pol urice, ponovno se je na 
obe strani odpirala ravna po
krajina z redkim drevjem,

že v lučeh. Hotel Szabadsag 
(beri Sabačak) na ulic; Ra- 
koezi v strogem centru mesta 
nas je tisto noč sprejel v go
ste. Madžarska turistična 
agencija Ibusz, ki je prevzela 

(Nadaljevanje na 8. strani)

Demonstracija gašenja

Iz dela sindikalne 
podružnice
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Pomerili smo se 
s tekstilci

V okviru prireditev ob 50. obletnici »Tovarne sanitetnega 
materiala«, so bila v Domžalah tudj različna športna tekmo
vanja. Povabljenih je bilo tudi več drugih tekstilnih podjetij 
iz Slovenije, med ostalim; tudi »Predilnica Litija«. Sodelovali 
pa so poleg prireditelja »Tosame« še: »Svilanit« Kamnik, »Uni- 
verzale« Domžale, »Trak« Mengeš, »File« Mengeš in »Tekstilna« 
Senožeče.

Tekmovanja so potekala v petih disciplinah: nogometu, 
kegljanju, namiznem tenisu, streljanju in šahu. Poleg moških, 
so v streljanju in kegljanju sodelovale tudi ženske ekipe. Naše 
podjetje je sodelovalo s svojimi ekipami v vseh disciplinah, 
razen pri streljanju — ženske.

Razen ekipnih in posameznih borb, so ekipe tekmovale 
tudi za skupni pokal, in sicer tako, da je posamezna ekipa 
za prvo mesto dobila tri, za drugo dve in za tretje eno točko. 
Te točke pa so na koncu odločale o skupnem zmagovalcu.

V Domžalah se je naša ekipa dobro uvrstila

NAMIZNI TENIS
Tudi tu je bila naša ekipa najboljša in je brez poraza 

osvojila prvo mesto pred: Svilanitom, Trakom in Tosamo.
Rezultati naše ekipe:

Predilnica : Tosama 5:1 
Predilnica : Trak 5:1 
Predilnica : Svilanit 5:1

V tekmovanju posameznikov sta se v finalu srečala Pajer 
Veno in Lebinger Pavel (oba Predilnica). Boljši je bil Pajer in 
zasluženo osvojil prvo mesto.

STRELJANJE — moški:
1. Svilanit
2. Tosama
3. Predilnica
4. Trak
5. Tekstilna
6. Univerzale
7. File

416 krogov 
406 krogov 
399 krogov 
380 krogov 
377 krogov 
361 krogov 
356 krogov

Naši tekmovalci so dosegli naslednje rezultate: Jug Marjan 
138 krogov, Vidovič Cveto 123, Vidovič 138.

ŠAH
Še en uspeh naših tekmovalcev, ki so nastopali v naslednji 

postavi: Rink Jože, Vidovič Cveto, Celesnik Božo, Dolinšek 
Miro.

Rezultati naše ekipe:
Predilnica : Tosama 3,5:0,5 
Predilnica : Tekstilna 4:0 
Predilnica : Svilanit 3:1 
Predilnica : Trak 2:2 
Predilnica : Univerzale 2:2

Vrstni red:
1. Predilnica
2. Trak
3. Tosama

14,5 točk 
14 točk 
14 točk

S tremi prvimi mesti, enim 'drugim in enim tretjim me
stom, so naše ekipe osvojile tudi skupni pokal.

Tekmovanja so bila zaključena s kulturnim programom 
»Pokaži kaj znaš« in podelitvijo pokalov in nagrad športni
kom v kulturnem domu na Viru.

Prireditelju »Tosami« lahko ob njihovem prazniku zaželimo 
še mnogo delovnih uspehov in se jim zahvalimo za prisrčen 
sprejem.

Ob koncu je bila želja vseh udeležencev, da bi se srečali še 
kdaj na športnem polju.

C. G.

NOGOMET
V nogometu je prvo mesto osvojila naša ekipa, vendar le 

zaradi boljše razlike v zadetkih.
Rezultati naše ekipe:

Predilnica : Svilanit 3:0 bb 
Predilnica : Tosama 2:2 
Predilnica : Univerzale 7:0

Vrstni red:
1. Predilnica 5 točk
2. Tosama 5 točk
3. Svilanit 2 točki
4. Univerzale 0 točk

KEGLJANJE — moški
Tekmovanje se je odvijalo v dveh delih: 6 X 200 lučajev in 

borbeno, kjer je v vsaki ekipi nastopalo po deset tekmovalcev.
Vrstni red: 6 X 200 lučajev

1. Tosama 4578 kegljev
2. Predilnica 4492 kegljev
3. Svilanit 4465 kegljev
4. Univerzale 4343 kegljev
5. Trak 4160 kegljev
6. File 4022 kegljev
.7. Tekstilna 3943 kegljev

Pri tem tekmovanju so se rezultati tekmovalcev upoštevali 
tudi za posamezni vrstni red. Med našimi tekmovalci je bil 
najuspešnejši Vizlar Jože, ki je s 771 podrtimi keglji zasedel 
3. mesto

Vrstni red: borbeno
1. Svilanit
2. Tosama
3. Univerzale
4. Predilnica
5. Trak

. 6. Tekstilna
KEGLJANJE — ženske

689 kegljev 
672 kegljev 
666 kegljev 
635 kegljev 
572 kegljev 
494 kegljev

Vsako ekipo so zastopale tri tekmovalke s po sto lučaji. 
Med šestimi ekipami je naša zesedla zelo dobro tretje mesto 
še posebej, če upoštevamo, da ekipe iz Gorenjske redno .tre
nirajo.

Vrstni red: 3 x 100 lučajev
L Svilanit
2. Tosama A
3. Predilnica
4. Trak
5. Tosama B
6. Tekstilna

956 kegljev 
930 kegljev 
857 kegljev 
856 kegljev 
600 kegljev 
568 kegljev

Naše tekmovalke so dosegle naslednje rezultate: Nejedly 
Babša 326 kegljev, Nejedly Zlata 303, Cvetežar Milena 228.

Nagrada: Budimpešta
(Nadaljevanje s 7. strani)

organizacijo našega bivanja v 
Budimpešti, nam je dodelila 
simpatičnega in izurjenega 
vodiča.

Večerja je bila organizirana 
v »čardi«, enj izmed mnogih 
malih tipičnih gostilnic ob 
Donavi na robu mesta. Pijača 
ni bila vračunana v ceno ve
čerje, izgloda, da tudi ne ci
ganska muzika, kajti Cigani 
so kar pridno nastavljali ko
šarico za prostovoljne pri
spevke, ki je nato potovala 
ipo mizi, Cigan pa je z zvoki 
violine tik ob ušesu izvabljal 
denar skoraj od vsakega po
sebej. Nato še nastop pevke 
in plešočega para, pa še en
krat pehar po mizi okrog in 
kmalu smo ugotovili, da ci

ganska violina najlepše ubira 
strune za denar. Kmalu so se 
prestavili k novo zasedenem 
omizju. Pri naših mizah pa 
je zadonela slovenska pesem, 
ki je kljub utrujenosti lepo 
zvenela.

Naslednji dan je bil na pro
gramu triurni ogled mesta z 
avtobusom in vodičem. Mo
goče bo koga zanimalo nekaj 
besed o madžarski prestolni
ci, ki je cilj turističnih poto
vanj z vsega sveta. Danes je 
Budimpešta z 2,3 milij. prebi
valcev (dobro petino vseh pre
bivalcev v -državi) oblastno in 
kulturno, pa tudi turističio 
središče države. Zgodovina te
ga mesta sega več kot sedem 
stoletij nazaj v srednji vek, 
zato je mesto bogato z zgodo
vinskimi spomeniki in zgrad-

NEP stadion v Budimpešti je vreden ogleda

Škoda, da nas je 
bilo malo

Občinska zveza prijateljev 
mladine je skupaj z Delavsko 
univerzo Litija pripravila ci
klus predavanj s skupnim na
slovom »Šola za starše«.

Prvo predavanje je bilo v 
torek, 9. oktobra, ob 18. uri 
v Osnovni šoli Litija. Psiholog 
Jože Valentinčič, ki ga pozna
mo že s televizijskih oddaj je 
predaval o temi »Kaj vpliva 
na otrokov učni uspeh«. Prav
zaprav je naša vsakodnevna 
razmišljanja in probleme pri 
otrokovem učenju opredelil 
in že v predavanju razjasnil 
tako, da smo v drugem delu, 
ki je bil namenjen odkritemu 
razgovoru s starši ostali kar 
brez vprašanj. Mogoče pa je 
to šele začetek in nanje še ni
smo navajeni. V letošnjem le
tu nameravajo organizirati še 
več predavanj na teme, za 
katere so se odločili starši.

Sodeč po prvem in tudi že 
lanskem, so predavanja zani
miva in predvsem koristna. 
Škoda le, da se nas je od 
množice učencev, ki čez dan 
poliiijo šolsko poslopje, zbra
lo na predavanju komaj za 
en razred staršev. Razveselji
vo je, da so bili zastopani tu
di očetje.

Ker so problemi z učenjem 
in vzgojo otrok vsakdanji 
spremljevalci družin z otroci, 
nam bodo izkušnje in nasveti 
strokovnjakov lahko v veliko 
pomoč, zato priporočamo 
staršem udeležbo na nasled
njih predavanjih.

bami. Prav -tako so tu vse 
kulturne ustanove kot univer
za, muzeji, opera pa tudi naj
sodobnejši športni objekti. 
Mesto ima dobre prometne 
zveze po Donavi, kot tudi po 
železnici in zračnim prome
tom.

Mesto sestavljata dva dela: 
gričevnati Buda in Pesta, ki 
se razprostira na širni ravni
ni, deM pa ju Donava z Mar- 
garetinim otokom na sredini. 
Oba dela povezuje 7 mostov, 
celotno mesto se razprostira 
na območju 29 x 25 km. Bu
dimpešta je najbogatejše me
sto na svetu po termalnih 
vrelcih, saj ima 123 vročih 
vrelcev, ki jih izkoriščajo za 
termalna zdravilišča in kopa
lišča. Sicer pa je turizmu na
menjeno veliko hotelov, re
stavracij, nočnih lokalov in 
malih tipično madžarskih go
stilnic in slaščičarn in seveda 
ciganska glasba, vse to je po
leg že omenjenih zgodovin
skih zanimivosti prineslo Bu
dimpešti mednarodni ugled.

Po ogledu mesta v soboto 
smo imeli v hotelu še kosilo, 
nato pa se je pot obrnila pro
ti domu. Prvi del poti je za
radi utrujenosti večina pre- 
dremala, bliže meji pa smo 
kar nestrpno čakali srečanja 
z domovino. Tik pred koncem 
sobotnega dne pa smo bili zo
pet doma.

Mogoče je bil ta izlet delav
skega sveta nekoliko druga
čen od dosedanjih, pa tudi 
precej bolj naporen. Kljub te
mu nam ni žal, da smo se od
ločili zanj. Ostal nam bo tako 
v spominu kot marsikatero 
burno zasedanj e delavskega 
sveta.

M. Kralj


